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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Lantos Lajos Csaba, energiaügyi miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Hány évvel tervezi meghosszabbítani a kormány a 
Paksi Atomerőmű meglévő blokkjainak üzemidejét? Értesítette-e már a kormány az Európai 
Bizottságot a Paks 2 beruházás vonatkozásában bejelentett és engedélyezett intézkedéstől 
történő várható eltérésről?" 

Tisztelt Miniszter Úr!
 
Az Országgyűlés 2022. december 7-i döntésével – az MSZP álláspontja szerint helyesen – lehetővé
tette  a  Paksi  Atomerőmű  üzemidejének  a  2032-2037  utáni  időszakra  szóló  további
meghosszabbítását.
Az  elmúlt  5  évben  személyesen  is  több  alkalommal  felvetettem  (lásd  különösen:
https://www.parlament.hu/irom40/19215/19215.pdf  és
https://www.parlament.hu/irom41/04499/04499.pdf) hogy miért nem vizsgálja a kormány a Paksi
Atomerőmű üzemidő-hosszabbításának lehetőségét,  hiszen  a  vonatkozó  szakirodalom szerint  az
atomerőművek  üzemidejét  ma  már  60  évre  tervezik,  de  lehet  olvasni  80  éves  üzemidő
engedélyezéséről szóló határozatról is.  A technológiai  fejlődés ugyanakkor azt is  lehetővé teszi,
hogy  a  már  üzemelő  erőművek  üzemidejét  meg  lehessen  hosszabbítani  újabb  évekkel  vagy
évtizedekkel. Akkori szakértői vélemények szerint így akár az is vizsgálandó lehet, hogy a Paksi
Atomerőmű blokkjai  50 éves  (30+20 éves)  üzemidejének lejártát  követően a  blokkok leállítása
helyett azok hogyan, milyen feltételekkel tudnának tovább működni. Erről nyilatkoztak energiapiaci
szakértők, és az MVM Zrt. korábbi vezérigazgatója is. A Paksi Atomerőmű kis ráfordítással még
gond nélkül működhetne akár 2057-ig is, és biztosíthatná 12 forintos kilowattóránkénti áron a hazai
áramtermelés 40%-át.
Az Ön hivatali elődei a korábbi években feltett kérdéseimre mindig azt az ostoba választ adták,
hogy azért nem folytatnak vizsgálatot ennek a lehetőségéről, mert arra a hatályos jogszabályok nem
adnak lehetőséget. Tekintettel arra, hogy a jogszabályok előkészítése a kormányzat feladata, ez azt
jelenti,  hogy  az  Ön  elődei  lényegében  évekig  azért  nem  vizsgálták  az  üzemidő-hosszabbítás



 
lehetőségét,  mert  nem akarták vizsgálni.  Mindenesetre,  ha akkor elkezdenek foglalkozni ezzel a
kérdéssel, feltehetően sokszáz milliárd forintnyi, Paks 2 előkészítésére feleslegesen elköltött kiadást
megspórolhattak volna a magyar embereknek.
Az Országgyűlés üzemidőhosszabbításról szóló döntése – amelyet személyesen is támogattam és az
MSZP Országgyűlési  Képviselőcsoportja  is  támogatott  –  ugyanakkor  természetszerűleg  hatással
lehet a Paks 2 beruházásra is.
A Paks  2  beruházásra  vonatkozó,  állami  támogatás  engedélyezéséről  szóló  európai  bizottsági
határozat ugyanis a kormányzati terveket akként rögzítette, hogy a beruházás célja a meglévő paksi
blokkok fokozatos kiváltása, amelynek keretében a Paksi Atomerőmű 1-4. blokkjai 2032 és 2037
között leállításra kerülnek, és az új blokkok és a meglévő blokkok teljes párhuzamos üzeme a 2026-
2032 közötti időszakra korlátozódik.
Tekintettel  arra,  hogy  a  Paksi  Atomerőmű  meglévő  blokkjai  üzemidejének  további
meghosszabbításáról szóló 56/2022. (XII. 8.) OGY határozat előterjesztése szerint a kormány az
üzemidő  további  20  éves  meghosszabbítását  is  megalapozhatónak  tartja,  egy  ilyen  döntés
végrehajtása  –  a  Paks  2  blokkjainak  megépítése  mellett  –  nyilvánvalóan  túlnyúlna  az  Európai
Bizottság által engedélyezett párhuzamos üzemeltetési időszakon.
Amennyiben mindez bekövetkezne, az azt is jelentené, hogy a Paks 2 beruházásra nem vonatkozik
az  Európai  Bizottság  által  hozott,  a  beruházásra  vonatkozó  állami  támogatást  a  belső  piaccal
összeegyeztethetőnek nyilvánító határozat,  mivel a megvalósított  intézkedés jelentősen eltérne a
bejelentett intézkedéstől. Lényegében ezt mondta ki az Európai Bíróság a T-101/18. számú ügyben
hozott, kötelező jogértelmezést tartalmazó ítéletében, amikor rögzítette: „Az Európai Bizottságnak
a támogatást a belső piaccal összeegyeztethetőnek nyilvánító határozata csak abban a formájában
vonatkozik a támogatásra, ahogyan azt e határozat ismerteti, vagyis a megtámadott határozat csak
annyiban  engedélyezi  a  támogatást,  amennyiben  az  a  bejelentett  intézkedéssel  összhangban
marad”. 
Mindezek  alapján  a  Magyarország  Alaptörvénye  (2011.  április  25.)  7.  cikkében  biztosított
jogommal élve az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 24.) OGY határozat 124. §
(1) bekezdése alapján az alábbi kérdéseket intézem Önhöz:

1. Hány évvel tervezi meghosszabbítani a kormány a Paksi Atomerőmű meglévő 
blokkjainak üzemidejét?

2. A Paks 2 blokkjainak megépítése esetén hány évig fog párhuzamosan üzemelni a hat 
blokk?

3. Értesítette-e már a kormány az Európai Bizottságot a Paks 2 beruházás 
vonatkozásában bejelentett és engedélyezett intézkedéstől történő eltérő tervekről? 

Tisztelettel várom válaszát!
 
Budapest, 2023. január 17.
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